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یمی تا قبل از فیلم »بچه  مردم« بیشـــتر با صدایش شناخته  محمود کر

یمی را شناختند، آیتم های  ین کاری که مردم با آن کر می شد. شاخص تر

برنامه تلویزیونی »خندوانه« بود. او گویندگی و کارگردانی این آیتم ها 

را به عهده داشـــت و صدای خاصش باعث شـــد تا در ذهن ها باقی 

بمانـــد. از زمانی که خندوانه آغاز به کار کرد تا زمانی که مدت ها بعد 

یمی  یبا هیچ رد و نشـــانی از محمود کر از پایان پخش این برنامه، تقر

نبود. تا اینکه او در اولین حضورهای حرفه ای، کاری کرد، کارســـتان! 

یمی به معنای کار نکردن او نبود. او پیش تر  البته نبود رد و نشـــان از کر

در آثاری همچون فیلم های »نگار«، »چهارشنبه خون به پا می شود«، 

یگر حضور داشته  یال »حالا برعکس« به عنوان باز »فراموشی« و سر

یال »حالا برعکس«  یمی کارگردانی سر اســـت. همچنین محمود کر

یبا هیچ کدام این کارها باعث نشده بود  را نیز برعهده داشـــت. اما تقر

یمی برای خودش به یک هویت و شـــناختی عمومی برسد. با  که کر

پخش فیلم »بچه مردم« در ســـانس دوم روز سوم جشنواره فیلم فجر، 

یادی به این کارگردان کاراولی جلب شـــد. به همین بهانه  توجه های ز

یمی، کارگردان این کار رفتیم و از او درباره  تجربه   به ســـراغ محمود کر

ساخت این فیلم پرسیدیم.

به عنوان ســـوال ابتدایی، از ایده  اولیه  این فیلم بگویید که چطور به آن 

رسیدید؟

ایده این فیلم از پیشـــنهاد آقای اصلانی به من و آقای احمدی شروع شد. 

حدود ۱۵ ســـال بود که آقای احمدی می خواست در این حوزه کار کند و 

به نظر می رســـید نوبت ما بود که از این فرصت استفاده کنیم. من و خانم 

یارمحمـــدی زمان زیادی را صرف تحقیق و مصاحبه کردیم تا به یک طرح 

و ایده اولیه برســـیم. پس از پذیرفته شـــدن طرح، مرحله نگارش فیلمنامه 

شروع شد. روند کار خوب پیش رفت و به دردسر خاصی برخورد نکردیم. 

امیدوار بودیم فیلم را برای جشـــنواره ســـال گذشته آماده کنیم، اما به دلیل 

مراحل پیش تولید و انتخاب بازیگران اصلی که مدت نســـبتا زیادی صرف 

آن شد، کار به امسال کشید.

همکاری شما با آقای احمدی به عنوان تهیه کننده  کار چگونه بود؟

 آقای احمدی و من حدود هفت هشـــت سال است که با هم کار می کنیم. 

به نظرم اگر آقای احمدی نبود، این فیلم ســـاخته نمی شد. یعنی حداقل من 

این پروژه را قبول نمی کردم. این کار به چیزهایی فراتر از مناسبات معمولی 

کاری نیاز داشـــت. این پروژه نیازمند اعتماد دوطرفه بود. به عنوان فیلم ساز 

کاراولی »بچه  مردم« پروژه  بزرگی حســـاب می شد و امکان ریسک و خطا 

خیلی زیاد اســـت؛ پس به سرانجام رساندن این فیلم فقط می توانست از آن 

 پروژه های مختلفی با هم انجام 
ً
اعتماد و دوستی دوطرفه وام بگیرد. ما قبلا

داده بودیم و اعتماد من به ایشـــان و ایشان به من، باعث شد بتوانیم این کار 

را پیش ببریم. با وجود چالش ها و ســـختی ها، نتیجه خوبی گرفتیم و امروز 

شاهد استقبال خوبی از فیلم هستیم.

فرایند ساخت فیلم چقدر طول کشید و از چه زمانی شروع شد؟

از اوایل بهار ســـال گذشته شروع کردیم. مراحل تحقیق، نگارش فیلمنامه 

و پیش تولید تا آبان ماه طول کشـــید. پیش تولید سنگینی داشتیم و تا آبان ماه 

 انتخاب بازیگران چالش بزرگی بود که مدت زمان 
ً
طول کشید، مخصوصا

قابل توجهی را صرف آن کردیم. نمی توانســـتیم ریسک کنیم و برای همین با 

ســـختی و صبوری چهار بازیگر پسر را پیدا کردیم.  فیلمبرداری از آذرماه 

شروع شد و تا اواخر سال ادامه داشت. هدفمان این بود که فیلم در جشنواره 

امسال به خوبی دیده شود.

یگران  یگران فیلم توضیح دهید. چرا این ترکیب از باز درباره انتخاب باز

نوجوان تازه کار و پیشکسوت را انتخاب کردید؟

از همان ابتدا که قصه شـــکل گرفت، فهمیدیم کاراکترهای اصلی نوجوان 

هستند. متوجه شدیم که سینمای ایران بازیگر نوجوان کم دارد و باید خودمان 

آن ها را کشف و تربیت کنیم. در کنار آنها، از بازیگران پیشکسوت استفاده 

کردیم تا توازن مناســـبی در فیلم ایجاد شود. چون برخی از نقش های کوتاه 

نوشته شده بود، می توانستیم حدس بزنیم که احتمالا برای بازیگران رغبتی 

برای بازی کردن ایجاد نمی کند ولی خب ما از رفاقت هایمان استفاده کردیم 

و نقش ها را طوری نوشـــتیم که هر کـــدام، حتی با حضور کوتاه در حد دو 

سه ســـکانس، در روند داستان تأثیرگذار باشند. به نوعی آن ها را با این کار 

ترغیب به بازی کردیم.

یکایی دارد.  برخی منتقدان معتقدند فیلم »بچه مردم« رنگ و بوی آمر

نظر شما چیست؟

 من همیشه به سبک مشخصی در کارگردانی علاقه داشته ام و این سبک را برای 

این فیلم انتخاب کردم. اینکه رنگ و بوی آمریکایی دارد، شاید به دلیل دکوپاژ 

و ریتم فیلم باشد. اما این چیزی است که من دوست دارم و در این فیلم هم 

آن را اجرا کردم. اما به هرحال درباره  رنگ و بوی آمریکایی، چیزی نمی دانم!

برخی منتقدان اشـــاره کرده اند که فیلم نامه در برخی قســـمت ها پرش 

ید؟ دارد و ممکن است مخاطب را گیج کند. آیا این نظر را قبول دار

 منسجم بود که اگر این نبود آن را اصلاح می کردیم. 
ً
من معتقدم فیلم نامه کاملا

ما بارها فیلم نامه را بررســـی کردیم و مشـــاوران زیادی آن را تحلیل کردند. 

به هرحال همه  سلیقه ها را نمی توان راضی کرد. در واقع شاید برای مخاطبی 

این حجم از چگالی قصه، ریتم و تمپو خیلی جذاب نباشد. همان طور که ما 

مخاطبانی داریم که با فیلم های کم قصه و ریتم کند مشکل دارند. به صورت 

کلی این موضوع به سلیقه افراد بستگی دارد.

شاید خیلی ها مثل ما وقتی می خواهند از »بچه  مردم« بگویند، عبارت 

»تیم خندوانه« را برای این فیلم به کار می برند. به جز شما و آقای احمدی، 

آیا تیم »خندوانه« در ساخت این فیلم نقش داشتند؟

نه، هیچ کس از تیم »خندوانه« در این پروژه حضور نداشـــت. حتی من به 

دلیل شلوغی دوســـتانم در کار نتوانستم از آن ها در این پروژه استفاده کنم. 

همین باعث شد برای اولین بار این تیم دور هم شکل بگیرد و البته که تجربه  

بسیار خوبی بود.

این اولین تجربه شما در جشنواره فیلم فجر به عنوان کارگردان است. چه 

تفاوتی بین این تجربه و کارهای قبلی تان احساس می کنید؟

هر پروژه شرایط خاص خودش را دارد و هیچ چیز قطعی نیست. من در برنامه 

»پارک ملت« همراه با تیمی از مستندسازان جلوی دوربین بودم. در این فیلم 

هم تمرکز اصلی ام روی کارگردانی بود. این تجربه جدیدی برای من بود و از آن 

لذت بردم. البته پروژه های دیگری هم در راه دارم که هنوز در مرحله اولیه اند.

به عنوان کارگردان کار کدام صحنه یا سکانس فیلم برای شما جذاب تر 

بود و آن را بیشتر دوست داشتید؟

یکی از سکانس های موفق فیلم مواجهه  مادر و پسر است.

بغل کردن ابوالفضل و گوهر خیراندیش صحنه  جدیدی در ســـینمای 

ایران بود. حتی موقع پخش فیلم در برج میلاد؛ بســـیاری بعد از دیدن 

این سکانس دســـت زدند و خیلی همراهی کردند. فکر می کنید برای  

ید؟ اکران بابت این صحنه به مشکل می خور

بـــه نظر من خیر؛ چراکه واکنش مخاطـــب در آن لحظه نه از روی عبور از 

یک خط قرمز، بلکه ناشـــی از اجرای درســـت و باورپذیری آن صحنه بود. 

ما شـــاهد لحظه ای واقعی از احساسات یک نوجوان ۱۸-۱۷ ساله بودیم که 

در موقعیتی خاص و حســـاس، واکنشی طبیعی نشان می دهد. از همین رو 

گاه با آن همذات پنداری می کند و واکنشش به  تماشـــاگر نیز به طور ناخودآ

لحظه ای انســـانی و صادقانه تبدیل می شود. همچنین دبیرخانه اعلام کرده 

بود که پخش فیلم ها در جشـــنواره به معنی دریافت مجوز پخش هم هست. 

 صدور پروانه نمایش 
ً
اگر این منطق در ارزیابی اثر در نظر گرفته شود، طبیعتا

نباید مشکلی داشته باشد. 

ین حضور ســـیدعلی احمدی در دنیـــای فرهنگ و هنر به  پررنگ تر

فصل ســـوم تا هشتم برنامه  »خندوانه« برمی گردد. برنامه ای که بیش 

از 900 قســـمت محتوا آماده کرد و از ســـال 1393 تا سال 1401 

پخش شـــد. البته که او به عنوان یک تهیه کننده در سینما هم شناخته 

می شـــود و از او فیلم سینمایی »عزیز« روی پرده به نمایش درآمده. 

اما ســـیدعلی احمدی باب جدیدی در کارنامه  کاری اش باز کرده و 

به ســـراغ کاری بزرگ تر رفته. در چهل وسومین جشنواره  فیلم فجر، 

ســـیدعلی احمدی با همراهی همکار و دوست قدیمی اش محمود 

یمی، با »بچه  مردم« به جشـــنواره آمد و توانست رضایت اهالی  کر

رسانه را جلب کند. با تهیه کننده »بچه  مردم« به گفت وگو نشستیم و 

باره  این فیلم صحبت کردیم.  در

برای شروع گفت وگو بفرمایید چرا سوژه »بچه مردم« را انتخاب کردید؟

واقعیت این است دغدغه های آقای یوسف اصلانی 

باعث شد به این سوژه برسیم. اصلانی سال ها دغدغه بچه های یتیم خانه ها 

و مراکـــز نگهداری و به ویژه تعدادی از این بچه ها که در دوران دفاع مقدس 

به شـــهادت رسیدند را داشـــت. هدف این بود که غباری از مظلومیت این  

بچه ها برداریم. تعداد این بچه ها حدود ۸۰ نفر است که نسبت به جمعیت 

کل کشـــور و تعداد شهدای ما عدد قابل توجهی است. اما موضوع فقط این 

نبود؛ مسیر پرتنش و پرچالش زندگی این بچه ها هم برای ما مهم بود. دوست 

گاه شود. برای همین به سراغ این قصه  داشـــتند جامعه از این موضوعات آ

رفتیم و با دنیای بزرگی روبه رو شـــدیم. ماه ها روی متن، پژوهش، فیلم نامه، 

دیالوگ نویسی و ساختمان فیلمنامه کار کردیم تا به این نقطه رسیدیم.

تیم »بچه مردم« چطور کامل شد و شکل گرفت؟ 

از اول پروژه فقط خودمان بودیم؛ یعنی نویســـنده ها )آقای کریمی و خانم 

یارمحمدی(، بنده و همکارانم در مجموعه اســـتودیو استوا )خانم میثمی و 

دیگران(. کم کم افراد از حوزه های مختلف فنی و غیرفنی به تیم اضافه شدند.

نسبت آقای اصلانی با این پروژه چطور بود؟

 آقای اصلانی مبدع بهشـــت امام رضاست و کســـی است که این مرکز را 

ایجاد کرده. دغدغه شـــخصی  اش باعث شد تا بخشی از هزینه های فیلم 

 پرداخت کنند اما وقتی هزینه ها بالا رفت نهادهای دیگر 
ً
را شـــخصا

هـــم کمک کردند. حتی این نهادها اعـــلام کردند که ما صددرصد 

هزینه هـــا را پرداخت می کنیم. اما از آنجایی که نگران بودیم شـــاید 

نگاه و دغدغه های گروه ما با آن نهادها یکسان نباشد، بنابراین تصمیم 

گرفتیم به همان روش مستقل پیش برویم. در پایان فیلم نوشته شده است 

»محصول بهشت امام رضا«، اما این فیلم در اصل محصول معنوی این 

مرکز است. به نوعی قصه برعکس است؛ از خارج این مرکز تزریق مالی شد 

و هر عایدی که این فیلم داشته باشد به بهشت امام رضا بازخواهد گشت.

یمی، کارگردان چطور بود؟  همکاری شما با محمود کر

مخصوصا که شـــما یک رفاقت قبلی هم داشتید و 

اگر این اعتماد شکل نمی گرفت شاید فیلم آنقدر 

موفق  نبود.

 بله، من محمود کریمی را از قبل می شناختم و به 

استعدادش ایمان داشتم. می دانستم اگر فضای 

مناسبی برای کار کردن داشته باشد، می تواند 

اثری دلچســـب خلق کند. وقتی در یک 

پروژه یا علی می گویی، باید تا انتها پای 

کار بمانی. ما از ابتدا نتیجه را می دیدیم 

و می فهمیدیم که قرار است چه اتفاقی 

بیفتد. همکاری ما بر پایه شناخت 

بود؛ چون رفاقت، شـــناخت عمیق تری ایجاد می کند. البته دوســـتی ما در 

فضای کاری شـــکل گرفت و بعد به بیرون هم سرایت کرد، اما مهم این بود 

که محاسن و معایب یکدیگر را می دانستیم.

انتظار این میزان استقبال را داشتید؟

مـــا مطمئن بودیم که فیلمی متفاوت از آنچه در ســـینمای ایران وجود دارد 

ســـاخته ایم. بنابراین انتظار استقبال داشتیم، اما نه تا این حد که در سینماها 

و همچنین کاخ جشنواره استقبال شد.

مطمئنا یکی از موارد مهم در ساخت فیلم، بحث اکران است، به موضوع 

اکران فکر کردید؟

 
ً
واقعیت این اســـت که تا لحظه آخر درگیر آماده ســـازی فیلم بودیم و اصلا

فرصت نکردیم به این موضوع فکر کنیم، حتی هنوز تیزر رسمی فیلم را هم 

آماده نکرده ایم چون فرصت نشده است. البته این هم به نوعی به ایده آل گرایی 

من و آقای کریمی برمی گردد که گاهی باعث می شـــود فرایندها کمی کندتر 

پیش برود. با برخی از دوســـتان و متخصصان که صحبت کردم به نظرم آمد 

اردیبهشت ماه، بعد از ماه رمضان و تعطیلات عید زمان مناسبی برای اکران 

باشـــد. اما در نهایت باید بررسی کنیم و ببینیم که آیا ظرفیت مناسبی برای 

نمایش فیلم »بچه مردم« وجود دارد یا نه.

به جز کارگردان باقی اعضای تیم را چقدر می شناختید و تجربه  همکاری 

بـــا این تیم چطور بود؟ آیا اعضای تیـــم را خودتان انتخاب کردید یا 

پیشنهاد دیگران بود؟

 با عواملی که در حوزه برنامه سازی با آنها کار می شود، 
ً
عوامل سینما عموما

متفاوت اســـت. در سینما به این شکل است که افراد مرکزی را با مشورت و 

همراهی و کمک دوستان، انتخاب می کنیم و رفته رفته دیگر عوامل را به تناسب 

وضعیت و شرایط کاری خودتان و آن ها انتخاب می کنید.

به عنوان تهیه کننده ای که از ابتدا در پروژه حضور داشـــتید چه میزان در 

تغییرات فیلمنامه، تصمیم های فنی و هنری و دیگر جنبه های تخصصی 

یاد کردن فیلمنامه یا سایر بخش ها  فیلم مشارکت داشتید؟ آیا در کم و ز

نقش فعالی ایفا کردید؟

ماجرای این فیلم فرق می کند. زمانی یک متنی پیشنهاد می شود و کار متناسب 

با آن پیش می رود اما در این پروژه ایده و دغدغه در کنار متن و فیلمنامه با هم 

پیش برده شدند. این باعث شد من در جلسات متعدد همراه با آقای اصلانی 

و تیم نویسندگان باشم و نظراتم را به آن ها بگویم. 

یان بودن بازار  با توجه به تجربه  شما در زمینه  فیلم های اجتماعی و در جر

ید؟  فروش این ژانر، چه پیش بینی ای برای استقبال از فیلم »بچه  مردم« دار

آیا فکر می کنید این فیلم بتواند مخاطبان گسترده تری را جذب کند؟

متاســـفانه در زمینه فیلم های اجتماعـــی ما لطمه جدی دیدیم و ذائقه مردم 

تغییر کرده اســـت. این تصور که با یک گل بهار می شـــود و با ۷،۸ تا اثر ما 

می توانیم در سلیقه  مردم تغییر عمده ایجاد کنیم، اشتباه و سخت است. باید 

این تلاش مســـتمر باشد و وضعیت حمایت از سینمای اجتماعی )در زمان 

تولید و اکران( به گونه ای باشـــد که اقبال فیلم سازها را برای ساخت فیلم های 

اجتماعـــی جلب کند. امیدوارم که فیلم »بچه  مردم« با تفاوتی که در طعم، 

ســـوژه و نوع پرداخت دارد اقبال مردم را جلب کند. البته لازم به ذکر است 

که ما در سینما چیزی به اسم ژانر نداریم و آن چیزی که می فروشد، کمدی 

است. تلاش ما آشتی دادن مخاطب با سینماست.

ســـاختار فیلم »بچه  مردم« ظاهرا به فیلم های گروه کودک و نوجوان 

نزدیک است، اما به نظر می رسد تمرکز خاصی روی مخاطب خاصی 

ید. به نظر شـــما چه طیفی از مخاطبان بیشـــتر به سمت این فیلم  ندار

جذب خواهند شـــد؟ آیا این فیلم را برای خانواده ها، کودکان یا عموم 

مردم طراحی کرده اید؟

من قبول ندارم که این فیلم، فیلم کودک و نوجوان اســـت. مخاطب این فیلم 

عام اســـت، زیرا قصه های کودک و نوجوان اقتضائات خاص خود را دارند. 

حتی اگر داستانی با دغدغه های این گروه سنی روایت شود، به این معنا نیست 

که فیلم فقط متعلق به آن هاســـت. این فیلم برای مخاطب عام ساخته شده و 

همه سنین می توانند آن را ببینند. ما این اثر را برای عموم و خانواده ها طراحی 

کردیم و هدفمان این بود که پیام این جمع خاموش و مظلوم را به گوش همه 

برسانیم و تغییری در زندگی آن ها و جامعه ایجاد کنیم.

یمی، باز هم به عنوان تهیه کننده  در تجربه های بعدی کارگردانی آقای کر

این مسئولیت را قبول می کنید؟

. اگر شرایط مطلوبی باشد. به هر حال ما چم وخم همدیگر را بلدیم و با 
ً
حتما

 
ً
افت وخیزهای هم آشناییم و این شناخت کار را کمی ساده تر می کند و حتما

امیدوارم بتوانیم دوباره همکاری دلچسبی با هم داشته باشیم.

چه آینده  کاری را برای خودتان تصور می کنید؟ منتظر فیلم های دیگری 

از شما باشیم؟

من اصراری به ماندن در یک حوزه خاص ندارم. اگر فرصت و شرایط فراهم 

 به فیلم سازی ادامه خواهم داد. اما این گونه نیست که بگویم از 
ً
شـــود، قطعا

تلویزیون به سینما کوچ کرده ام و فقط در این حوزه فعالیت خواهم کرد. هدفم 

این اســـت که در هر جایی که بتوانم مؤثر باشـــم و کار باکیفیتی ارائه دهم، 

 هم من و هم آقای کریمی به دنبال ادامه مسیر فیلم سازی 
ً
فعالیت کنم. طبیعتا

هستیم. ذات این کار به ویژه زمانی که با استقبال مخاطبان روبه رو می شود، 

ایجاب می کند که مسیر آن ادامه پیدا کند.

محمود کریمی، کارگردان فیلم »بچه  مردم« در گفت وگو با »فرهیختگان«:

بارها فیلم نامه را بررسی کردم تا نتیجه خوب باشد

تهیه کنندهٔ »بچه مردم« در گفت وگو با »فرهیختگان«:

تلاش ما آشتی دادن مخاطب با سینماست
 فیلمی متفاوت از آنچه در سینمای ایران وجود دارد ساخته ایم

مریم فضائلی
خبرنگار گروه فرهنگ

مریم فضائلی
خبرنگار گروه فرهنگ


